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Memento Mori, que signifi ca li-
teralment, recorda que moriràs. 
I ara, segurament estareu pen-
sant que ja comença una altra 
vegada aquest pesat pessimista 
amb les seves històries. Doncs 
sí... o no. És graciós, la mort és 
l’únic fet que sabem fefaent-
ment que passarà. Una altra 
cosa és que ens agradi pensar en 
això, i defi nitivament ja podem 
assegurar que no ens agrada, 
perquè ens recorda que el nos-
tre pas per aquest món és fi nit, 
té un temps que més tard o més 
d’hora s’acabarà, ens n’oblidem 
i vivim com si res ens anés a 
passar. L’altre dia vaig llegir una 
frase que considero boníssima 
i serveix perfectament per il-
lustrar el que vull dir: per quina 
raó la gent dels EUA menja com 
si tingués medicina gratuïta? 
No és genial?

La resposta és simple: per-
què ni es plantegen que si con-
tinuen menjant així moriran 
abans d’hora. Perquè vivim com 
si fóssim immortals, i crec que 
és un error, perquè si tingués-
sim més present aquesta situa-
ció, gaudiríem de la vida d’una 
altra manera, i potser faríem 
que el nostre pas per aquí fos 
més digne. Si prenem el con-
cepte de l’etern retorn plantejat 
pels estoics i que ens diu que 
el temps és circular i que quan 
el món s’extingeixi tornarà a 
crear-se perquè tot es torni a 
repetir,  ¿viuríem la vida de la 
mateixa manera sabent que tot 
el que fem i el que deixem de fer 
tornarà a succeir? I ni tan sols 
fa falta anar-se’n tan lluny en la 
història. Ja ho deia Steve Jobs 
en la seva famosa frase: “Si avui 
fos el meu últim dia, m’agrada-

ria fer el que estic fent?” La res-
posta a això ens hauria d’obrir 
els ulls, encara que veient com 
està el pati, ho dubto molt. El 
problema és que tenim pànic 
a aquestes preguntes. Perquè 
ens interpel·len. Perquè ens fan 
plantejar la nostra vida, i per 
extensió, les nostres misèries, 
les nostres febleses, i ja sabem 
que res d’això existeix... perquè 
som immortals, oi? I així, ens 
perdem les coses simples que té 
aquesta vida a la qual hem tin-
gut la immensa sort d’arribar.

I tot això em recorda a l’es-
cena fi nal de Salveu el soldat 

Ryan, gran pel·lícula de Steven 
Spielberg. En aquesta escena, 
un ancià Ryan està amb tota la 
seva família al cementiri davant 
d’una de les creus dels soldats 
que van morir per salvar-lo a 
ell. En aquest moment, la seva 
dona s’hi acosta i en Ryan li 
diu: “Digues-me que he viscut 
dignament, que soc una bona 
persona”. Aquest planteja-
ment hauria de ser la resposta 
a la pregunta: quin és el sentit 
de la vida. La qüestió és... per 
quina raó no busquem aquesta 
resposta mentre tenim temps 
de fer que la resposta valgui la 
pena, en lloc d’esperar al fi nal 
perquè algú més ens ho confi r-
mi, o el que seria pitjor, que ens 
menteixi perquè ens n’anem en 
pau?
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Certament reiniciar, tornant de 
vacances i abans de Meritxell, 
aquestes tribunes a la Plaça del 
Poble per parlar de política ins-
titucional fa córrer el risc de ser 
considerat un cridaire.

Però la torbació que es deriva 
d’adonar-se de certes situacions 
és tan gran que, independent-
ment del Dia de Meritxell, cal 
continuar parlant clar amb l’es-
perança que tothom es desperti 
de l’estat de somnolència que fa 
temps que s’ha apoderat de la 
gent, víctima de la comunicació 
cloroform.

Ara fa un mes el Papa Fran-
cesc va visitar Portugal en el 
marc de la Jornada Mundial de 
la Joventut. En un acte multitu-
dinari celebrat a Lisboa el Papa 
va parlar clar el 3 d’agost. “L’Es-
glésia no té portes, perquè tots 
puguin entrar-hi” va dir davant 
d’unes dues-centes mil persones. 
A Lisboa el Papa va dir també “a 
l’Església hi ha espai per a tots, 
per a tots”.

Amb motiu d’aquest viatge 
hi ha hagut força comentaris a 
la premsa espanyola per a cons-
tatar que el Papa Francesc porta 
deu anys en el pontifi cat i mai 
no ha visitat Espanya. Joan Pau 
II va visitar-la en cinc ocasions i 
Benet XVI ho va fer en tres.

El Papa Francesc ha visitat 59 
països durant el seu pontifi cat 
i no pensa visitar Espanya, ni 
tampoc venir a Andorra.

Per què? Veus autoritzades, 
bones coneixedores dels topants 
de la Cúria vaticana, asseguren 
que el Papa Francesc no va a Es-
panya perquè desconfi a, es mal-
fi a, de l’episcopat espanyol.

No comparteix com es gestio-
nen els seminaris diocesans, està 
enfadat amb l’Opus Dei i sap que 
la Conferència Episcopal, incom-
plint les ordres del Vaticà, ha 
anat a rossegons, frenant tant 
com ha pogut, en les investiga-
cions dels incomptables casos 
d’abusos sexuals en àmbits cle-
ricals.

El Papa també detesta els pre-
lats que presumeixen de les seves 
abundàncies econòmiques. El 
Papa predica una Església pobra, 
misericordiosa i alegre.

El diari espanyol El País pu-
blicava el 6 d’agost que quan 
Francesc ha estat informat que 
a Espanya la majoria de prelats 
s’han comportat amb avarícia 
en l’escàndol de les inscripcions 
cadastrals, registrant al seu nom, 
de les seves diòcesis, desenes de 
milers de béns sense propietari, 
és a dir, que eren del poble, el 
Papa ha dit el següent: “El bisbe 
és administrador de Déu, no de 
béns ni de poder. No ha de ser un 
home de negocis, afeccionat al 
diner. Els homes d’Església han 

de pagar els mateixos impostos 
que la resta de ciutadans.” Així 
ho havia declarat ja el 31 de març 
del 2019 a Jordi Évole en el pro-
grama televisiu espanyol Salva-
dos de la cadena La Sexta.

En aquest context s’ha anun-
ciat que el 8 de setembre la missa 
solemne de Meritxell serà presi-
dida pel cardenal Pietro Parolin, 
secretari d’Estat del Vaticà.

El ministre de Relacions Ins-
titucionals, que té per missió 
essencial, segons les veus au-
toritzades que així ho han anat 
difonent, aconseguir la quadra-
tura del cercle fent compatible 
l’eventual despenalització de la 
interrupció voluntària de l’emba-
ràs, amb el manteniment de l’ar-
quebisbe d’Urgell en el seu poder 
terrenal de Copríncep d’Andorra, 
hauria de trobar un moment du-
rant la visita del secretari d’Estat 
de la Santa Seu, per esbrinar per 
què el Papa Francesc no visita 
Espanya... ni Andorra, i així el 
ministre portaveu ho podrà ex-
plicar.

Mentrestant es fa difícil pen-
sar que els greuges que Francesc 
fa a la Conferència Episcopal Es-
panyola, de la qual el bisbe de la 
diòcesi d’Urgell és un dirigent 
destacat, no s’adrecin també al 
Bisbat d’Urgell i, de retruc, al ti-
tular del Coprincipat.

Mentrestant, també, l’evi-
dent erosió institucional que 
comporta el fet que Andorra ja 
s’ha quedat sola a Europa, jun-
tament amb l’Estat del Vaticà, 
mantenint la penalització de la 
interrupció voluntària de l’emba-
ràs, va augmentant el qüestiona-
ment del Coprincipat.
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